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میز خبر

 آلودگی هوای تهران به دنبال 
وزش باد در عراق

مهر| گزارش هفتگی کيفيت هوای تهران نشان 
می دهد از روز پنجشنبه گذشته وزش بادهای شدید 
در کشور عراق موجب انتقال گردوغبار به ایران شده 
و نه تنها هوای مناطق غربی کش��ور که تهران را هم 

آلوده کرده است. 
واحد پایش و پيش بينی شرکت کنترل کيفيت 
ه��وا در تازه ترین گ��زارش هفتگ��ی اش اطلاعات 
مربوط به کيفيت هوای ته��ران را در فاصله روزهای 
ششم تا دوازدهم اردیبهش��ت اعلام و تشریح کرده 
است. براساس این گزارش بيشترین غلظت آلاینده 
ذرات معلق کمتر از 10 ميك��رون در این بازه زمانی 
در روز پنجشنبه دهم اردیبهش��ت در هوای تهران 
ثبت ش��ده اس��ت.  آن طور که مریم ن��ادری، مدیر 
واحد پایش و پيش بينی شرکت کنترل کيفيت هوا 
می گوید: کلانشهر تهران طی 8 روز مورد بررسی با 
توجه به ش��رایط جوی موجود و تولي��د آلایندگی 
از منابع مختلف در آن، 6 روز س��الم و 2 روز ناس��الم 
برای گروه های حساس را پشت سر گذاشته است و 
در هيچ روزی هوا در شرایط پاك قرار نداشته است. 
در گزارش واحد پایش و پيش بينی با رسم نموداری 
روند تغييرات ساعتی غلظت آلاینده های ذرات معلق 
کمت��ر از 10 و 2.5 ميكرون در همه ایس��تگاه های 
سنجش آلودگی هوای ش��هر تهران از تاریخ 6 تا 12 
اردیبهشت امسال به همراه پارامترهای هواشناسی 
)سرعت باد و رطوبت نسبی( نمایش داده شده است.  
بررسی نمودارها نش��ان می دهد روند تغييرات این 
آلاینده ها با تغيير سرعت باد و رطوبت نسبی ارتباط 
معناداری دارد. به عنوان نمونه افزایش س��رعت باد 
طی روز سه شنبه و چهارشنبه منجر به پراکندگی 
آلاینده های ذرات و بهبود شاخص کيفيت هوا شده 
اس��ت. درحالی که از روز پنجش��نبه وزش بادهای 
ش��دید در کش��ور عراق باعث انتقال گرد و خاك به 
ایران شده است، به همين دليل در آخر هفته گذشته 

شاهد غباری از آلودگی ذرات در تهران بوده ایم. 

ببر ارم به قرنطینه جدید با شرایط 
استاندارد منتقل می شود

شهروند| در جلسه هم اندیشی تعيين وضع یک 
قلاده ببرسيبری نگهداری شده در قرنطينه موقت 
مجتمع ارم سبز که در سازمان حفاظت محيط زیست 
برگزار شد؛ مقرر ش��د که ببر ارم  به قرنطينه جدید 
با ش��رایط اس��تاندارد و متناس��ب وضع زیس��تی 
حيوان منتقل ش��ود. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
محيط زیست، مدیرکل دفتر تنوع زیستی و حيات 
وحش س��ازمان حفاظت محيط زیس��ت دراین باره 
گفت: پس از بررسی  مقرر شد بدوا سازمان حفاظت 
محيط زیست محلی را برای قرنطينه حيوان مشخص 
و پيش��نهاد کند. مجيد خرازیان مقدم ادامه داد: در 
صورت تایيد محل از جانب س��ازمان دامپزشكی و 
وزارت بهداش��ت، با در نظر گرفتن شرایط قرنطينه 
و طبق ضوابط قانونی، انتقال حيوان به عمل آید.  او 
گفت: همچنين مقرر شد در صورت انتقال حيوان به 
محل جدید، نسبت به آزمایش و نمونه برداری های 
لازم هر6ماه یک بار از ببر مذکور اق��دام و در صورت 
تایيد سلامتی آن برای خروج از محل قرنطينه جدید 

بررسی و تصميم گيری شود.

15      14     13    12   11     10      9       8      7        6      5       4       3       2      1
1
2       
3       
4       
5      
6        
7      
8       
9      
10     
11   
12    
13     
14      
15

123456789101112131415
ريهشهاگتشادزاب1
وهاسولدلجنار2
اووكراپورسوگ3
نفقوتيبايرپس4
كمرانهغارموكن5
اكيرشنادجابا6
وادگندمماعنا7
يريرالمعنمرم8
يرماسهملياهد9
شونننورقتسار10
امسيدهازراوشس11
هزوماجردنلهه12
تاواليمايممخ13
رحسسارهننوگا14
همانبساشرگانان15

گزارش

 همکاران حسین قندی به یاد او 
مراسمی را برگزار كردند

 یادبود مردی که فقط 
»استاد تیتر« نبود

شهروند| حسين قندی، روزنامه نگار و استاد 
روزنامه نگاری رفت و حالا همكاران و شاگردانش 
برایش مراسم یادبود می گيرند. عصر دوشنبه ای 
که گذشت، سالن شهيد مطهری دانشكده علوم 
اجتماعی دانش��گاه ارتباطات که در س��ال های 
تدریس حس��ين قندی در این دانشكده، سالن 
»صد« ناميده می شد، ميزبان اساتيد ارتباطات، 
همكلاسی ها، شاگردان و خانواده او بود. کسانی 
که آمده بودند یاد استاد برجسته روزنامه نگاری، 
یاد حس��ين قندی را که هفته گذش��ته بعد از 
مدت ها ابتلا ب��ه بيماری  درگذش��ت را گرامی 

دارند. 
دوس��تان قندی در مراس��م یادبودش از او و 
اخلاقش گفتند؛ از حرفه ای ب��ودن و خم به ابرو 
نياوردن��ش. ج��دی و خندان بودن��ش. مهدی 
محسنيان راد،  هادی خانيكی، مجيد رضایيان، 
مهدی فرقانی، پناهی، رئيس دانشكده ارتباطات 
دانش��گاه علام��ه، علی اکبر قاض��ی زاده، گيتی 
علی آبادی و ش��اگردان حسين قندی مانند ژاله 
صادقيان، مجری صداوسيما از کسانی بودند که 

در این مراسم شرکت کردند. 
مه��دی محس��نيان راد، اس��تاد ارتباطات در 
ابتدای این مراس��م گفت: »در این جا می توانيم 
ب��رای تم��ام روزنامه نگاران��ی که س��ه نس��ل 
روزنامه نگاری را به خود دیده اند فاتحه بخوانيم 
و از آنه��ا ی��اد کنيم. به ی��اد هم��ه آن هایی که 

روزنامه نگار درگذشتند نه روزنامه نویس.« 
این اس��تاد روزنامه ن��گاری در ادامه گفت که 
روزنامه نگار باید خش��يت داش��ته باشد: »یعنی 
 بيش��تر نگران مردم باش��د تا نگ��ران خودش و 
به نظر من، اس��تاد قندی یک روزنامه نگار بودند 
نه یک روزنامه نویس و این خصيصه را داشتند.« 
محس��نيان راد ادامه داد: »من بي��ن این دو فرق 
می گ��ذارم؛ روزنامه نویس فق��ط روزنامه نویس 
اس��ت اما روزنامه ن��گار، نگارگر و خلاق اس��ت. 
تخص��ص می خواه��د و حرف��ه اش دیده بان��ی 
جامعه اس��ت. یک دیده بان ص��ادق، دیده بانی 
که با ش��هامت باش��د و ش��هامت در ایران برای 
روزنامه ن��گاران ی��ک درج��ه دارد و در خارج از 
ایران درجه دیگری. اما فرا تر از همه ، روزنامه نگار 
شخصيتی است که خش��يت دارد. دانشجویان 
روزنامه ن��گار نباید این خش��يت را   رها کنند. ما 
قندی را نباید فقط به تيترزنی اش بشناس��يم؛ 
او فقط اس��تاد تيتر نبود بلكه روزنامه نگار واقعی 

بود.« 
هادی خانيك��ی از دیگر اس��تادانی بود که در 
مراسم یادبود حسين قندی س��خنرانی کرد. او 
گفت: »نمی دانم چرا در سال های اخير، در عالم 
ارتباطات شاهد مرگ روزنامه نگاران و استادان 
به سبكی شبيه به هم هستيم. مجيد تهرانيان، 
کاظم معتمدنژاد، حس��ين پرت��وی، احمدرضا 
دریایی و حس��ين قندی. گرچه این عزیزان در 
کار خود اس��تاد و صاحب فن بودند اما مدتی را 
در سكوت بودند یا به سكوت واداشته شدند و به 
لحاظ مشكلات جسمی بيش از یكی - دو سال 
از عالم ارتباطات خارج شدند، دچار بی حافظگی 
شدند، جسمش��ان نحيف ش��د و مثل برف آب 

شدند اما از یاد ها نرفتند.« 
خانيكی ادام��ه داد: »برای جمع دوس��تان و 
همكاران حس��ين قن��دی درك راز مرگ هایی 
مثل راز مرگ حس��ين قندی مشكل است. راز 
اول این که نمی دانيم چرا عالم ارتباطات در این 
سال های اخير با مرگ روزنامه نگاران و استادان 
به سبكی ش��بيه به هم مواجه شده است؟ همه 
اینها اگرچه در کار خود اس��تاد و صاحب فن و 
حرفه بودند، مدتی را در س��كوت بودند و بيش 
از چند س��ال از عالم ارتباطات جدا شدند. همه  
اینها در س��ال های آخ��ر عمر یا نتوانس��تند با 
دیگران روبه رو شوند یا نتوانستند بنویسند. حال 
این که همه  اینها استاد و صاحب فن بودند و راز 
دوم به رغم این که در بی حافظگی، جس��م آنها 
ضعيف شد، اما از یاد ها نرفتند.« پناهی، رئيس 
دانش��كده علوم اجتماعی و ارتباطات دانشگاه 
علامه طباطبایی هم در این مراس��م گفت که 
امروز همه همكاران اس��تاد قندی و شاگردانی 
که از او درس گرفته ان��د آمدند تا بگویند رنج از 
دست دادنش را احساس کرده اند: »همه کسانی 
که قندی را می شناس��ند یادش��ان است وقتی 
که در دانشكده تدریس داشتند همواره با روی 
خندان، بانش��اط و آرامش برخورد می کردند و 
برای هرکسی که با ایشان برخورد می کرد مایه 
آرامش و دلگرمی بودند. به ی��اد ندارم در طول 
ساليان دراز که در خدمت اس��تاد قندی بودم، 
چهره ای عبوس و گرفته از ایش��ان دیده باشم.« 
ژاله صادقيان مجری صدا و سيما، مينو بدیعی 
روزنامه ن��گار، مجيد رضائي��ان و محمدمهدی 
فرقانی، اساتيد ارتباطات از دیگر سخنرانان این 

مراسم بودند.

شهر

ش�هروند| با وجود این که ش��هرداری ها تاکنون 
در هيچ مقطع زمانی نقش��ی در سياستگذاری های 
کاهش یا افزایش جمعيتی نداشتند، اعضای شورای 
شهر تهران دیروز کليات طرح الزام شهرداری تهران به 
تشكيل ستاد مدیریت جمعيت شهر تهران را تصویب 
کردند ب��ه این ترتيب از این پس ش��هرداری تهران و 
سازمان های زیرمجموعه آن هم موظفند در راستای 
تشویق خانواده ها به افزایش توليدمثل و به دنيا آوردن 

فرزندان بيشتر برنامه هایی را پيش بينی و اجرا کنند. 
شورای ش��هر تهران در جلس��ه علنی دیروز خود 
پيش��نهادی که مبنی بر حمایت ش��هرداری تهران 
از طرح و برنامه های مرتبط با فرزندآوری ارایه ش��ده 
بود را تصوی��ب کردند هرچند که این طرح منتقدان 
زیادی داشت. آباد، در طرح مفصلش پيشنهاد کرده 
بود ستادی البته در س��طح ملی با هدف پيش بينی 
سياست های حمایتگرانه برای فرزندآوری تشكيل 
شود. این پيشنهاد از سوی احمد دنيا مالی، محسن 
س��رخو و همچنين فاطمه دانش��ور مورد انتقاد قرار 
گرفت. دني��ا مالی ورود ب��ه این حوزه ه��ا را خارج از 
حوزه عملكردی شهرداری تحليل کرد و دانشور هم 
گفت: »تجربه نش��ان داده پرداخت وام و تسهيلات 
ب��ه خانواده ها ب��رای فرزن��دآوری موج��ب افزایش 
جمعيت کيفری می ش��ود و در واقع جمعيت کيفی 
را افزایش نمی دهد و بيش��تر خانواده هایی را تشویق 
به فرزندآوری می کند که از محل فرزندآوری کسب 
درآمد می کنند.« همين حرف ه��ا را از زاویه دیگری 
محسن س��رخو هم اعلام کرد اما در نهایت پيشنهاد 
آباد با تأکيد موافقان مبنی بر این که این طرح طبق 
منویات و فرمایشات مقام معظم رهبری است به اتفاق 

آرا به تصویب رسيد.
بررسی دو فوریت ساماندهی ذیحساب های شورای 
شهر تهران در جلس��ه دیروز شورای شهر مطرح شد 
که سرانجام با اکثریت آراء نام آن به کميته ساماندهی 
ذیحسابان و نظارت کميسيون حسابرسی تغيير پيدا 

کرد و دو فوریت آن تبدیل به یک فوریت شد.
ش��هردار تهران هم دیروز از اعضای ش��ورا به ویژه 
اعضای هيأت رئيسه و رئيس شورا به دليل تأخير در 

پاسخگویی به شورا تذکر گرفت. 

حاشيه های شورا
عقل ما اندازه نوزاد 6 ماهه است؟

جلسه ش��ورای ش��هر تهران دیروز جدا از بررسی 
دس��تور جلس��ه ها حاش��يه هم کم نداش��ت. شاید 
مهم ترین موضوع اعتراض تعدادی از اعضای ش��ورا 
به سخنان غلامرضا انصاری، یكی از اعضای شورا بود 
که چند روز پيش در گفت وگو با یكی از خبرگزاری ها 
عقل ش��ورای ش��هر تهران را به ان��دازه عقل طفلی 
6 ماهه تش��بيه کرده بود. حرفی که بيش��تر اعضای 
شورا را رنجانده بود و از بين همه رنجيدگان، مجتبی 
شاکری، تندترین انتقادات را حواله انصاری کرد و کار 
به حرف های سياسی زدن هم کشيد، شاکری گفت: 
»نزدیک زمان انتخابات ریاست شورا هستيم و عده  ای 
می خواهند فضا را آلوده کنند. این که ش��ورای شهر 

اندازه یک طفل 6 ماهه است بسيار زشت است. 
انتقاد از رئیس صداوسیما به زبان لری!

 بع��د از ماجرای طفل 6 ماهه و نقدهای ش��اکری، 
حرف های اسماعيل دوستی و انتقاداتش از صداوسيما 
از دیگر حاشيه های جذاب جلسه روز گذشته بود. او 
از این که گزارش تصویری مش��اجره لفظ��ی او و الهه 
راستگو در جلسه قبل در صداوسيما پخش شد انتقاد 
کرد و گفت که ای��ن گزارش جانبدارانه بوده اس��ت. 
دوستی به این قس��مت از سخنانش که رسيد گفت: 
»این چه وضعی است که عده ای از اعضای شورا مرتب 
به تلویزیون می روند و در برنامه های مختلف هستند ما 
14 اصلاح طلب هستيم که حتی ما را در برنامه کودك 
هم دعوت نمی کنند و به برنام��ه خندوانه و هندوانه 
دعوت می کنند. اگر صدای ما را نمی ش��نوید حداقل 
تضعيف مان نكنيد. از آقای سرافراز بخواهيد به شورا 

بياید تا من ماجرا را به زبان لری به ایشان بگویم!«
 انتقاد از تبلیغات ماشین لباسشویی!

 ش��اید برای ش��ما که حاشيه های ش��ورا را دنبال 
می کنيد جالب باشد که در جلسه دیروز شورا همزمان 
پای تبليغات ماشين لباسشویی هم به ميان کشيده 
و البته از آن انتقاد شد. »عبدالمقيم ناصحی«، رئيس 
کميس��يون فرهنگی و تنه��ا روحانی عضو ش��ورا از 
تبليغات لوازم خانگی شهری انتقاد کرد. انتقاد جالب 
او این ب��ود که »چرا وقت��ی یک یخچال یا ماش��ين 
لباسش��ویی را در سطح شهر نصب می کنند کنار آن 
یک خانم خانه دار با یک بچه ایستاده است؟ چرا عكس 
یک مادر با چهار پنج بچه را نمی گذارند؟ ما درباره این 

موضوع به سازمان زیباسازی انتقاد داریم!«
 برج ها مال شما، خرپشته ها مال ما

طرح موضوع مربوط به ساخت وساز هتل اسپيناس 
هم دیروز واکنش ه��ای متفاوتی به دنبال داش��ت. 
ابوالفضل قناعت��ی، که از چند ماه پي��ش پيگير این 
پرونده است و می گوید این هتل با طبقاتی بيشتر از 
پروانه مصوب ساخته شده، دیروز زمانی که از شهردار 
تهران به دليل این که پاس��خ نام��ه اش را نداده انتقاد 
می کرد، در بخشی از حرف هایش خطاب به دوستی 
گفت: »من هم نماینده کميسيون ماده 100 هستم 
اما نمی دانم چه حكایتی است که هرچه پرونده زیرپله 
و خرپشته است را پيش من می آورند و هر چه پرونده 

آسمانخراش و هتل  و برج  هست را پيش شما .«
تیکه دنیامالی به دبیر

بررسی طرح پيشنهادی معصومه آباد برای حمایت 
از فرزندآوری، دی��روز زمان زیادی از جلس��ه علنی 
را به خود اختص��اص داد و در همي��ن حين حرف و 
حاش��يه های زیادی هم به راه افت��اد وقتی عليرضا 
دبير خواست به عنوان موافق این طرح صحبت کند، 
احمد دنيامالی که خودش از منتقدان این طرح بود 
و می گفت ورود به حوزه فرزن��د آوری خارج از حوزه 
وظایف و مسئوليت های شهرداری تهران است، پس 
از این که دبير گفت »من با این طرح موافقم و از خانم 
آباد تش��كر می کنم«، دنيامالی هم گفت: »آقای دبير 
همين جا باید تعهد بدهد که سالی یک بچه به دنيا 

بياورد!«

شوراي شهر تهران تصویب كرد:

شهرداري افزایش جمعیت را 
تشویق کند

شهروند| »ما  هزار  ميليارد تومان هزینه کردیم 
تا م��ردم 10 هزار  ميلي��ارد تومان پ��ول ندهند.« 
وزیر بهداش��ت اینها را در توضي��ح اجرای کتاب 
ارزش گذاری نس��بی خدمات سلامت اعلام کرد؛ 
زمانيكه در نشس��ت خبری بع��داز همایش نقد 
سياس��ت های دولت یازدهم در حوزه سلامت به 
سوال خبرنگاران پاس��خ گفت. او در این نشست  
بر این موضوع هم تاکيد کرد که  سياست گذاری 
بيمه پایه باید با وزارت بهداش��ت باشد.حس��ن 
 هاشمی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشكی 
دیروز  ادامه داد: »باید یک بيمه به عنوان بيمه پایه 
وجود داشته باش��د که اعتبارات در قالب آن بيمه 
تخصيص یابد و سياس��ت گذاری آن هم با وزارت 
بهداشت باش��د، اما تصدی گری آن لازم نيست از 
طریق این وزارتخانه انجام شود.«  هاشمی همزمان 
با یک سالگی طرح تحول سلامت به نقش رسانه ها 
در اطلاع رسانی و فرهنگ س��ازی سلامت اشاره 
کرد.»  نقش رسانه ها در حوزه سلامت بسيار موثر 
است. اميدواریم که رسانه ها کمک کنند تا طرح 
تحول سلامت که دوران ابتدایی خود را می گذراند 
در سال های آینده بارور شود و مشكلات مردم در 

این حوزه به تدریج کاهش یابد.«
وزیر بهداش��ت افزود: »ما باید فاصله بين نقد و 
تخریب را بداني��م، بعضی ها تخریب می کنند، اما 
می گویند، نقد است، یک عده ای را بی دليل بدنام 
می کنند و عده ای را خوشنام. ما در دو دهه گذشته 
به ویژه در 10 سال گذشته، با مواردی از نقد مواجه 

شدیم، که بيشتر بی انصافی است تا نقد.« 
هاش��می تأکيد کرد که وزارت بهداشت هنوز 
کارهای به زمين مانده زی��اد دارد.» من نگرانم که 
مسئولان فكر کنند، کار تمام شده، اما باید توجه 
داش��ته باش��ند عددی از اعتبارها که روی کاغذ 
می آید، با آنچه که در خزانه وزارتخانه قرار می گيرد، 
خيلی تفاوت دارد، امسال بودجه وزارت آموزش و 
پرورش از وزارت بهداش��ت بيشتر بود، اما بودجه 
نظام سلامت آن قدر بزرگ نمایی شد که توقع ها 
را بالا برد. این درحالی اس��ت که ما برای رسيدن 
به یک نظام سلامت مطلوب، 10 تا 15 سال زمان 
لازم داریم، ش��اخص اس��تاندارد تخت در کشور 
درحال حاضر 2/6 است که حداقل 40 سال زمان 
می خواهد تا به استاندارد برسد. ما به  2 هزار تخت 

بيمارستانی نياز داریم.«
 او به موضوع دیگری هم اش��اره ک��رد. گره کور 
استخدام نيروی انسانی در وزارت بهداشت. همان 
گره ای که باعث ش��ده تا بيمارستان ها با کمبود 
پرس��تار مواجه ش��ود. حالا 76 بيمارستانی که 
رئيس جمهوری دستور ساختش را داده و درحال 
ساخت اس��ت، هنوز مجوزی برای استخدام نيرو 
ندارد.  هاش��می اظه��ار کرد که »م��ن نگرانم که 
طرح اهميتش را از دست بدهد، یا بگویند هرچه 
در حوزه سلامت خرج می شود، بی فایده است، یا 
همه پول ها برای درمان هزینه شده. درحالی که در 
این دولت بيش از هر دولت دیگری برای بهداشت 

کار شده.«
وزیر بهداش��ت در ادامه س��خنانش با تأکيد بر 
این که دریافت های خارج از مصوبات قانونی باید 
برچيده می ش��د، گفت: این اتفاق نمی افتاد مگر 
با واقعی ش��دن تعرفه ها. دول��ت و مجلس هم با 

تصميم هایشان نباید تعرفه ها را سرکوب کنند. 
ب��ه گفت��ه او، در این بخ��ش از ط��رح، درآمد 
پزشكان عمومی در مناطق محروم از یک ميليون 
و 400 هزار تومان، به 5 ميليون تومان رسيد، البته 
در برخ��ی از مناطق مرزی، درآمد پزش��كان 9 تا 
12 ميليون تومان هم افزایش پيدا کرد. اما با وجود 
کمبود 15 هزار نفری پزشک، تنها وزارت بهداشت 

توانست 2 هزار پزشک جذب کند. 
او ادامه داد: »قبل از اجرای کتاب، جراحی لوزه، 
18 هزار و 600 تومان بود که بعد از اجرای کتاب، 
3 برابر شد، یا زایمان طبيعی 29 هزار تومان بود که 
به کمی بيش از صد ه��زار تومان افزایش یافت. ما  
هزار  ميليارد تومان هزینه کردیم تا مردم 10 هزار  
ميلي��ارد تومان پ��ول ندهند، بنابرای��ن افزایش 

غيرمنطقی نبوده.«
او با اش��اره به دریافت های غيرمتعارف یا همان 
زیرميزی  توضي��ح داد: »در شهرس��تان ها با این 
موضوع مشكل نداریم، در تهران هم هنوز به طور 

کامل برطرف نشده، بلكه تنها کنترل شده است.«

بخش بزرگ��ی از منتقدان ط��رح تحول نظام 
سلامت، خودِ جامعه پزشكی هستند. این پرسشی 
بود که یكی از خبرنگاران از وزیر بهداشت پرسيد. او 
هم با تأیيد این موضوع گفت: »البته جامعه پزشكی 
چند نفر نيستند، آنهایی که در طرح تحول بيصدا 
کار می کنند، بی شمارند و نماینده ای ندارند. من 
هم اظهار تأس��ف می کنم که بيشترین مشكل از 

خودمان است.«
اورژانس ها بهسازی می شوند

وضعي��ت اورژانس ها، موضوع دیگ��ری بود که 
این بار آقاجانی، معاون درمان وزیر بهداش��ت به 
آن پاس��خ داد.» امسال قرار اس��ت بخش هایی از 
اورژانس را بهسازی کنيم و فضا را توسعه دهيم.« 
مردم از وضع بيمارستان های دولتی گلایه دارند، 
بيشترین گلایه شان هم از وضع بهداشتی و ارایه 
خدمات درمانی از بيمارستان هاست. این را یكی 
از خبرنگاران خطاب به وزیر بهداشت مطرح کرد 
که پاسخ ش��نيد: »ما کمبود زیادی در بخش نيرو 
داریم، دولت اجازه یک مورد استخدام را نمی دهد، 
در برخ��ی از بيمارس��تان ها ضریب اش��غال 45، 
55 درصد بود که بعد از اجرای طرح، به 95 و حتی 
100 درصد رسيد، یكی از برنامه های امسال این 
است که از بودجه نظام سلامت، نيروهای شرکتی 

استخدام  و خرید خدمت کنيم.« 
همين توضيحات وزیر باعث ش��د تا خبرنگار 
دیگری درباره مشكلات بی ش��مار پرستاران که 
ازجمله آن اجرا نشدن قانون تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری است، بپرسد. وزیر بهداشت اما توضيح 
داد: »ما تعرفه گذاری مراقبت های منزلی و مراقبت 
از بيماران در بخش خصوص��ی را به بيمه دادیم و 
منتظر تصویب آنها هستيم، اما در بخش دولتی، 
این اقدام 2 هزار  ميليارد تومان پول می خواهد، ما 
می دانيم که دریافت پرستاران منصفانه نيست و از 
گذشته هم همين طور بوده، کاری که ما توانستيم 
انجام دهيم این بود که پرداخت معوقاتش��ان را از 
یک سال به روز برسانيم. از سوی دیگر، کارانه آنها 

را هم از اول مهرماه به 1/7 درصد افزایش دادیم.« 
او ادامه داد: »در کن��ار این اقدام، از درآمد بخش 
پزشكی و کل بيمارستان هم 28 درصد به عنوان 
کارانه بين پرستاران توزیع می شود. ما به دنبال این 
هستيم که فاصله درآمد ميان پزشک و پرستار کم 

شود، حالا هم این فاصله حدود 5 تا 6 برابر است.«
از بخش خصوصی خرید خدمت می شود

بيمارستان های دولتی شلوغ شده اند، به گفته 
مسئولان وزارت بهداشت، ميزان مراجعه بيشتر 
از 10 درصد ب��ه این مراکز بالا رفت��ه، همين هم 
شده تا بيماران در نوبت های طولانی بمانند و در 
آخر هم مجبور شوند برای رس��يدگی زودتر، راه 
بيمارستان های خصوصی را در پيش بگيرند، آن جا 
اما توقفگاه شان است. هزینه ها آن قدر بالاست که 
زور جيب شان نمی رس��د. وزارت بهداشت اما چه 
برنامه ای ب��رای خدمات بخش خصوص��ی دارد، 
آیا طرح تحول به بيمارس��تان های خصوصی هم 
می رسد؟ وزیر بهداش��ت در پاسخ به این پرسش 
»ش��هروند« توضيح داد: »خرید خدمت از بخش 
خصوصی جزو برنامه های ماست، شرایط آن را هم 
اینگونه اعلام کردیم که اگر ضریب اشغال تخت ها، 
بيش از 85 درصد بود، می تواند از بخش خصوصی 
خرید خدمت کند.« او ادام��ه داد: »به هرحال ما از 
نظر فضای بيمارستانی مشكل جدی داریم، برای 
این مشكل هم 5 برنامه داریم که اعلام می کنيم، 
ما بيش��تر از 70 هزار تخت ک��م داریم، حتما باید 
مجلس و دولت کمک کنند تا بخش خصوصی در 
این زمينه فعاليت کنند، این اقدام شدنی نيست 

مگر این که دولت اعتبارات آن را تأمين کند.« 
30 درصد صرفه جویی ارزی كردیم 

رس��ول دیناروند، هم در این نشس��ت حضور 
داش��ت، او درب��اره اقدامات انجام ش��ده در حوزه 
دارو و تجهي��زات پزش��كی تأکيد کرد ک��ه: »در 
 سال 93 صرفه جویی ارزی 30 درصدی در حوزه 
دارو داش��تيم و همين روند را در حوزه تجهيزات 
پزشكی نيز شاهد هستيم.« او به سختگيری هایی 
که در قيمت گذاری ها اعمال شده اشاره کرد. »در 
قيمت گذاری ها به شدت سختگيرانه عمل کردیم 
و کاهش قيمت های جدی را داش��تيم، به طوری 
که  سال گذش��ته در برخی اقلام دارویی حتی تا 

90 درصد کاهش قيمت داشتيم.« 

سلامت

وزیر بهداشت در اولین همایش نقد سیاست های دولت در حوزه سلامت: 

هزار میلیارد تومان هزینه کردیم تا 
مردم 10هزار میلیارد تومان ندهند

  سیاست گذاری بیمه پایه باید با وزارت بهداشت باشد
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